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сучасна юстиція україни        У фокусі юстиції

«Треба намагатися
досягати власних вершин

і обов’язково перемагати». – 
Ганна Онищенко

На початку літа, у місяці, в якому відзначають 20-річчя прийняття Конституції, 
а також Міжнародний день захисту дітей, ми поспілкувалися з Ганною Онищенко – 

заступником Міністра юстиції України – керівником апарату, членом редакційної колегії 
і заступником головного редактора нашого журналу, автором книг для дітей.

Ганно Володимирівно, 
розкажіть, будь ласка, 
як Ви прийшли 
в юриспруденцію 
і що для Вас є визначальним
у цій професії?

Іноді здається, що я в юриспру-
денції все свідоме життя тому, що 
ще після 9 класу, коли вирішува-
лося питання, який напрям в ліцеї 
при КНУ імені Тараса Шевченка 
обрати, між філологічною групою 
і юридичною я обрала останню. 
У цьому не останню роль зіграв 
випадок :  оскільки схильність 
я більше мала до вивчення мов, 
все одно обрала юриспруденцію, 
я б сказала, «за компанію», адже 
цей напрям обрала моя подруга. 
Плюс, традиційно, саме юридич-
на група була найсильніша, тому 
це ще більше мене зацікавило. 
Хоча скажу, що уроки права мені 
завжди в школі подобалися. Ана-
логічно стояв вибір обрання юри-
дичного чи філологічного факуль-
тету, але враховуючи те, що одного 
разу я вже обрала професію юри-
ста, далі пішла саме цим шляхом. 
І з впевненістю можу сказати, що 
ні разу в житті не пожалкувала з 

цього приводу – мені це подо-
бається, у мене це виходить і вза-
галі, я вважаю професію юриста 
однією з найцікавіших. Це і спіл-
кування з людьми, і робота з доку-
ментами, і творча робота. 

Якими позитивними 
змінами, досягнутими 
у Міністерстві юстиції 
України, особливо 
пишаєтеся?

Можна сказати, що Мін’юст – 
рідне мені міністерство, адже два 
роки тому я розпочинала свою 
кар’єру в політиці саме з посади 
заступника Міністра юстиції – 
керівника апарату, яку очолюю 
і сьогодні. Навіть займаючи поса-
ду Міністра Кабінету Міністрів, ми 
тісно співпрацювали з Мін’юстом 
в частині розробки і погодження 
нормативно-правових актів, під-
готовки на розгляд Верховній Раді 
важливих законопроектів. 

Взагалі, Міністерство юстиції 
за ці два роки стало одним з най-
більш реформаторських міні-
стерств і я рада, що стала части-
ною команди, яка впроваджувала 
зміни в системі юстиції. 

Із найбільш позитивних ре-
форм це: запроваджена система 
електронних торгів арештованим 
майном, яка повністю зламала 
монополію маленьких приватних 
фірм і дала можливість великій 
кількості людей брати участь в аук-
ціоні на закупівлю арештованого 
майна. З одного боку, ми забезпе-
чили максимально великий доступ 
людей до цих товарів, а з іншого 
боку – значною мірою збільшили 
дохід до державного бюджету. 

Також одним із першочер-
гових кроків Мін’юсту було за-
провадження прозорого елект-
ронного іспиту для отримання 
нотаріального свідоцтва. Це дало 
змогу уникнути під час допуску 
до професії величезної коруп-
ційної складової, а також підви-
щити рівень професіоналізму 
і кваліфікації серед нотаріусів.

Крім того, однією з найбільших 
і найскладніших реформ у си-
стемі юстиції, яка в більшості вже 
відбулася і зараз лише набирає 
обертів, є реформа децентраліза-
ції послуг у сфері реєстрації. Про 
те, що раніше можна було тіль-
ки мріяти, зараз стало абсолют-
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ною реальністю: сьогодні кожна 
людина має право вибору – або 
йти до будь-якого реєстратора 
(ці повноваження були передані 
органам місцевого самоврядуван-
ня), або звернутися до нотаріуса, 
якому так само надані ці функції. 
В результаті ми отримали, окрім 
державного сектору, велику кіль-
кість професійних юристів, які 
вміють працювати з реєстрацій-
ними документами і, більше того, 
приймають абсолютно обґрун-
товані, виважені і правильним 
чином оформлені рішення у сфері 
реєстрації.

Минулого тижня народні депу-
тати нарешті проголосували у дру-
гому читанні за проект, що сто-
сується запровадження інституту 
приватних виконавців. Я вважаю, 
прийняття цього проекту – вели-
кий крок на шляху подолання мо-
нополії державних виконавців. 
Це розширить систему надання 
таких послуг і створить здоро-
ву конкуренцію між приватни-
ми і державними виконавцями, 
що, безсумнівно, підвищить якість 
надання послуг.

Усе вищезазначене – ті речі, 
якими можна пишатися уже сьо-
годні, і з точки зору державотво-
рення, 2 роки – це досить ко-
роткий час, за який Міністерству 
юстиції вдалося зробити дуже ба-
гато перетворень.

Важливе значення серед ре-
форм у сфері юстиції має не-
щодавно  розпочата  реформа 
Державної пенітенціарної служ-
би . Це буде , напевно, один з 
найбільших викликів, які стоять 
перед міністерством, оскільки 
протягом останніх 70-ти років 
не було навіть спроби розібра-
тися, що відбувається в україн-
ських в’язницях. За приблизними 
підрахунками, ця реформа може 
відбуватися протягом 3-5 років, 
але вона буде однією з наймас-
штабніших, адже стосуватиметься 
сотень тисяч людей. Лише пра-
цівників у системі пенітенціар-

ної служби близько 30 тисяч , 
а ще майже 70 тисяч засуджених. 
Я вже не кажу про близьких і рід-
них, які постійно контактують із 
засудженими. Тобто ця реформа, 
сподіваюся, покращить життя ве-
ликої кількості людей. 

Наразі точиться дискусія 
з приводу конституційних 
засад правосуддя. Ваша 
думка, будь ласка.

Я вважаю, що реформа пра-
восуддя давно назріла, і рада, що 
парламент знайшов в собі сили 
і проголосував за відповідні зміни 
до Конституції України, які дали 

початок системним перетворен-
ням у сфері правосуддя. Зміна си-
стеми судоустрою – повернення до 
триланкової структури, ліквідація 
спеціалізованих судів, переате-
стації суддів – це дуже правиль-
ні кроки. Важливо, щоб реаліза-
ція цих змін пройшла успішно 
і спокійно, і ми, врешті-решт, до-
сягли мети, яка стоїть перед зако-
ном – якісно новий склад суддів. 
Тобто, якщо після проведених 
конкурсів із якихось суб’єктивних 
чи об’єктивних причин суддівські 
крісла займуть ті ж самі люди – 
це буде крах реформи, не важли-
во, яка система судоустрою буде 
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збудована. З моєї точки зору, най-
важливіше, щоб прийшли ті люди, 
які ухвалюватимуть рішення 
виключно на підставі закону та 
Іменем України і, мені здається, 
ті зміни, які були прийняті, створю-
ють для цього підґрунтя. Крім того, 
важливо, що руйнується монополія 
на доступ до посади судді – тобто 
навіть на найвищу посаду може 
прийти людина, яка не працю-
вала раніше у судовій системі, 
але, безсумнівно, має відповідну 
кваліфікацію і є спеціалістом у га-
лузі права. Наприклад, це може 
бути успішний адвокат.

На Вашу думку, 
які найважливіші кроки 
має зробити Мін’юст 
для наближення України 
до держави європейського 
зразка?

Це дуже співзвучне питан-
ня з попереднім про реформи 

у сфері юстиції. Зараз для Мін’ю-
сту України найважливіші три ос-
новні стратегічні напрями:

1) подальше впровадження 
системи безоплатної правової до-
помоги для того, щоб забезпечи-
ти правовий захист максимально 
широкого кола громадян, які з тих 
чи інших причин не можуть опла-
тити послуги адвоката.

2) Реалізація закону і побудо-
ва системи виконавчої служби, 
де поряд з державними виконав-
цями будуть працювати приватні 
виконавці.

3) І те, що я зазначала раніше – 
реформа пенітенціарної служби.

Вищезазначені реформи сто-
суються дуже великої кількості 
людей і, реалізуючи їх, ми зроби-
мо значний крок вперед на шляху 
до становлення України як євро-
пейської держави.

Поряд з цим є дуже багато 
ініціатив, над якими ми працю-

ємо, менших за масштабом, але 
не менш важливих для нас. 

Ви не лише юрист,
а й творча особистість, 
автор книг для дітей. 
Чи складно поєднувати 
роботу високопосадовця 
з творчістю?

Взагалі, поєднувати творчість 
з роботою для мене не складно, 
це речі, які існують паралельно 
і одна одну доповнюють. Напи-
сання казок – це для мене один 
із способів перемикнутися і від-
почити від щоденної роботи (яка 
б вона цікава не була, але все 
одно, час від часу, стає рутинною). 
Творчість, спілкування з дітьми 
переносять в світ дитячих мрій, 
що дуже відволікає від щоденних 
проблем. Тим більше, сам жанр 
казки передбачає і конфлікт, 
і вирішення проблем, і подолання 
якихось труднощів.

Нещодавно ми з Павлом Петренком були запрошені на інклюзивний фестиваль «Без меж» для діток з особли-
вими потребами. Там, розповідаючи про свою книжку «Маленький Мук», я наголосила, що це так само казка про 
хлопчика, який залишився сиротою і мав обмежені можливості, але знайшов в собі сили відшукати своє місце 
в житті і залишитися при цьому Людиною з великої літери. Такі казки навчають дітей тому, що як би не складалося 
життя, треба намагатися досягати власних вершин і обов’язково перемагати. Чого всім і бажаю!  


